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برترين اعمال آن است كه 
خود را )به زحم�ت( بر آن 

وادار كنی.

اين جش�نواره هاي كاذب و دروغين و شبه جش�نواره ها تنها 
جهت منافع مالي به وج�ود آمده اند و با دريافت حق ثبت نام، 
پول هاي كلاني را از سينماگران سراسر جهان دريافت مي كنند 
كه در كمال تأس�ف نمونه هاي وطني آن نيز س�ر برآورده اند!

محمد اطبايي از توزيع كننده هاي بنام سینماي ايران در جهان كه در 
اين دوره از جشنواره ونیز نمايندگي فیلم »متري شیش و نیم« را دارد 
با بیان اين مطلب به تسنیم گفت: با ظهور فناوري هاي جديد، تولید در 
سراسر جهان افزايش پیدا كرد اما ظرفیت هاي نمايشي براي فیلم هاي 
هنري و مستقل به هیچ وجه تكافو نمي كرد، لذا جشنواره هاي فیلم 
با افزايش قارچ گونه در هر گوشه و كناري شكل گرفتند و در كمال 
تاسف در اين میان جشنواره هاي كاذب و شبه جشنواره هم پا به عرصه 
وجود گذاشتند. اين جشنواره هاي كاذب و دروغین و شبه جشنواره ها 
تنها جهت منافع مالي به وج��ود آمده و با درياف��ت حق ثبت نام، 
پول هاي كلاني را از سینماگران سراسر جهان دريافت مي كنند كه 
در كمال تاسف نمونه هاي وطني آن نیز سر برآورده اند! به گفته اين 
فعال بین المللي فیلم اين جشنواره هاي كاذب و شبه جشنواره توسط 
دولتمردان كشورها راه اندازي نشده اند و تنها توسط سودجويان و 
كلاهبرداران شكل گرفته اند. اين رويدادها در يك كلام وجود خارجي 
ندارند و تنها يك نام با حداكثر يك صفحه اينترنتي بوده كه جهت 
سركیسه كردن فیلمسازان دنیا راه افتاده اند. تعداد اين رويدادها رو 
به افزايش است چراكه هم تولید در بخش هاي مختلف، اعم از فیلم 
بلند، كوتاه، مستند و انیمیشن بالا رفته و هم نیاز اين فیلمسازان به 

ديده شدن و كسب به اصطلاح موفقیت هاي بین المللي! اين رويدادها 
ويژگي هايي دارند كه بايد سینماگران جوان ما از آن مطلع باشند. اين 
به اصطلاح جشنواره ها نمايش عمومي ندارند، سالني براي نمايش 
فیلم وجود ندارد، شماري از اين جشنواره ها تنها مراسم اختتامیه و 
شام  برگزار مي كنند، هر جشنواره فیلم معتبري در جهان در دوره 
زماني محدودي فیلم دريافت مي كند اما اين جشنواره هاي دروغین 
در تمام طول سال پذيراي فیلم سینماگران هستند چون هدف همان 
دريافت حق ثبت نام است. نشاني براي دفتر جشنواره يا وجود نداشته 
يا كذب است، همه شماره هاي تماس دروغین است، وب سايت اين 
رويدادها به روز نیست و اطلاعات كافي از فیلم ها، نمايش ها، داورها 
و... ندارد؛ يك نشانه براي تشخیص يك جشنواره معتبر با جشنواره 
دروغین وجود اسپانسر در وب سايت هر جشنواره اي است چراكه اين 

جشنواره هاي كاذب اصلاً اسپانسري ندارند.

روايت پخش كننده جهاني از كاسبي به نام جشنواره فيلم
 برخي جشنواره هاي دروغين و شبه جشنواره ها در ايران و سراسر جهان

 تنها با انگيزه منافع مالي به وجود آمده اند

مسئول انجمن عکس بسيج هنرمندان در نشست خبري چهارمين دوسالانه عکس نور: 

عکاسان انقلابي، افسران جنگ نرم هستند

  محمدصادق عابديني
س�يدغلامرضا موس�وي تهي�ه كنن�ده فيلم 
مان�دگار »جن�گ نفتکش ه�ا« معتقد اس�ت 
توقي�ف كش�تي انگليس�ي در تنگ�ه هرم�ز، 
قصه جذابي براي توليد فيلم س�ينمايي دارد. 
توقیف كشتي متخلف انگلیس��ي در تنگه هرمز، 
اتف��اق مهمي بود كه ع��لاوه بر تبعات سیاس��ي و 
بین المللي مي تواند در زمین��ه فرهنگ و هنر نیز 
بازتاب داشته باشد. همان طور كه زماني در اوايل 
دهه70ساخت فیلم »جنگ نفتكش ها« باعث شد 
تا عظمت كار مرداني كه در زير بمباران و محاصره 
دريايي اجازه ندادند روند صادرات نفت ايران قطع 
شود، اين بار مي شود با پرداختن به ماجراي توقیف 
كشتي متخلف انگلیسي در خلیج فارس، عملیات 
فوق العاده نیروهاي س��پاه در خلیج ف��ارس را به 

تصوير كشید. 
 »جنگ نفتکش ها« قصه اي واقعي داشت

سیدغلامرضا موس��وي در گفت و گو با »جوان«، 
به ساخت فیلم سینمايي »جنگ نفتكش ها«، در 
سال 72، اش��اره مي كند و مي گويد: يكي از دلايل 
اصلي كه باعث شد فیلم در آن سال ساخته شود، 
حمايت كامل ش��ركت ملي نفتكش بود. امكانات 
تولید فیلم را شركت ملي نفتكش در اختیار ما قرار 
داد و آن هم محصول ن��گاه بلند مدير عامل وقت و 
همچنین مدير طرح و برنامه شركت ملي نفتكش 
بود. سرمايه گذاري كار از سوي آنها انجام شد. بعداً به 
من گفتند كه با فروش فیلم به شركت هاي نفتكش 

خارجي هم توانس��ته اند از »جن��گ نفتكش ها« 
درآمد داشته باشند.  موسوي با بیان اينكه داستان 
»جنگ نفتكش ها« بر اساس اتفاقات واقعي شكل 
گرفته است، مي افزايد: در سال هاي جنگ تحمیلي 
اتفاقاتي ك��ه در فیلم »جنگ نفتكش ها« ش��اهد 
آن بوديم به اش��كال مختلف رخ م��ي داد، عراق و 
كشورهاي حامي وي تلاش مي كردند تا با جلوگیري 
از صادرات نفت ايران، به ما ضربه بزنند، در مقابل ما با 
قدرتي كه در خلیج فارس داشتیم تلاش مي كرديم 

كه عراق نتواند نفتش را به فروش برساند. 
  توقي�ف كش�تي انگليس�ي را مي ش�ود 

ساخت
تهیه كننده باسابقه سینما، در پاسخ به اين سؤال 
كه با توجه به اتفاقات اخیر در خلیج فارس و توقیف 
كش��تي انگلیس��ي، اين اتفاق نیز مي تواند مانند 
»جنگ نفتكش ها« در س��ینما ديده شود؟ پاسخ 
مي ده��د: اتفاقاتي ك��ه در خلیج ف��ارس رخ داد و 
توقیف كشتي انگلیسي و مس��ائل بعدي آن قصه 
جذابي دارد و اين ماجرا به دلیل جذابیتش همیشه 
قابلیت ساخت فیلم را دارد، به شرط آنكه كار به يك 
فیلمنامه نويس خبره، يك كارگردان سرشناس و 

البته به يك تیم تولید حرفه اي سپرده شود. 
 سختي هاي ساخت »جنگ نفتکش ها«

تهیه كننده فیلم س��ینمايي »جنگ نفتكش ها« 
مي گويد: ما در شرايط خاصي اين فیلم را ساختیم، 
در آن زمان CG)گرافیك كامپیوتري( نبود و مجبور 
بوديم همه صحنه ها را به صورت واقعي بازس��ازي 

كنیم. از طرفي شرايط كار در خلیج فارس به شدت 
س��خت بود. در جزيره خارك دماي هوا بین 45 تا 
60 درجه متغیر بود و آفتاب تندي داشت. به غیر از 
گرماي طاقت فرسا يكي از دغدغه هاي ما اين بود كه 
چهره بازيگران به دلیل آفتاب سوختگي تغییر پیدا 
نكند و بشود ادامه فیلمبرداري را داشت.  موسوي 
مي افزايد: در آن شرايط به معناي واقعي كلمه زير 
آفتاب كباب مي شديم ولي كار را ادامه داديم، حتي 
زماني كه قرار شد براي ادامه فیلمبرداري به هلند 
برويم، به خاطر مس��ائل مالي تصمیم گرفتیم در 
كمترين زمان پلان ها را بگیريم و به ايران برگرديم. 
وي با اشاره به دقت محمد بزرگ نیا كارگردان فیلم 
»جنگ نفتكش ها« در برداش��تن پ��لان ها، ادامه 
مي دهد: بزرگ نیا حساس��یت و دق��ت زيادي در 
فیلمبرداري داشت و بايد شرايط فیلمبرداري دقیقا 
همان چیزي بود كه او براي پلان هايش چیده بود. 
همین باعث مي شد زماني كه نظرش جلب نشود 

ول كن  فیلمبرداري نشود. 
  س�اخت »جن�گ نفتکش ها« ي�ك اداي 

دين بود
تهیه كننده فیلم »جنگ نفتكش ها« تأكید مي كند: 
ما فیلم را بعد از جنگ تحمیلي ساختیم ولي همه 
عوامل فیلم مي دانس��تند كه با س��اخت اين فیلم 
مي خواهیم اداي ديني به افرادي داشته باشیم كه 
در شرايط جنگي و زير بمباران عراق، نمي گذاشتند 
روند صادرات نفت ايران قطع ش��ود. در آن سال ها 
فاصله طبقاتي مانند امروز نب��ود و فقیرترين افراد 
از حداقل هاي زندگي برخوردار بودند و اش��رافیت 
وجود نداشت و چرخه زندگي مردم با همان صادرات 

نفت مي گذشت. 
وي ادامه مي دهد: در آن شرايط جنگي افرادي كه 
سوار نفتكش پر از نفت مي شدند و زير بمباران نفت 
را از خلیج فارس به خارج صادر مي كردند دقیقاً انگار 
سوار كامیوني پر از مهمات و بودند كه با شلیك يك 
گلوله منفجر مي شد، آن همه نفت اگر مورد حمله 
قرار مي گرفت احتمال زنده ماندن آنها صفر بود. ما 
تلاش كرديم در »جنگ نفتكش ها« ارزش كار آن 

مردان را نشان دهیم. 
  شرط ساخت قسمت دوم 

»جنگ نفتکش ها«
غلامرضا موسوي با اش��اره به اعلام آمادگي مجید 
مظفري و محمد بزرگ نیا براي ساخت قسمت دوم 
فیلم »جنگ نفتكش ها« مي گويد: من هم از ادامه 
ساخت اين فیلم اس��تقبال مي كنم ولي به شرط 
اينكه از آن حمايت همه جانبه انجام شود. وي ادامه 
مي دهد: ساخت فیلم دفاع مقدس كه در آن جنگ 
نشان داده مي شود، نه فیلم هايي كه موضوع آن در 
شهرها مي گذرد، خیلي سخت و هزينه بردار است. 

تهیه كننده سینما مي گويد: متأسفانه آثار سینماي 
دفاع مقدس در ايران كاملًا مصرف داخلي دارند و 
مثل فیلم هاي اسپیلبرگ نیست كه هزينه اش را با 
اكران هاي خارجي دربیاورد و به سود هم برسد. براي 
همین كساني بايد از سینماي دفاع مقدس حمايت 
كنند كه ارتباط نزديك و مستقیمي با سپاه و ارتش 
دارند و مي توانند از آنها امكان��ات بگیرند. اگر اين 
امكانات فراهم شد، من خوشحال مي شوم باز هم 

درباره دفاع مقدس فیلم بسازم. 

تهيه كننده فيلم »جنگ نفتکش ها« در گفت وگو با »جوان«:

 توقيف كشتي انگليسي 
می تواند فيلم شود

   مصطفي شاه كرمي
ه�ر ع�کاس بس�يجي ب�ا تفک�ر انقلاب�ي و ايم�ان 
قلب�ي، ي�ك افس�ر جن�گ ن�رم ب�وده و دوربي�ن 
اس�ت.  دش�من  مقاب�ل  س�لاحش  مثاب�ه  ب�ه  او 
كمال الدين ش��اهرخ مسئول انجمن عكس س��ازمان بسیج 
هنرمندان كشور با بیان اين مطلب در نشست خبري چهارمین 
دوسالانه سراسري عكس نور گفت: بخش عمده ثبت حافظه 
شفاهي بدون چشمداشت مادي در برهه هاي مختلف انقلاب 
اس��لامي و دفاع مقدس و پس از آن از سوي عكاسان صورت 
گرفته اس��ت. در واقع عكاس واقعیت هاي اجتماعي را كشف 

مي كند و در اختیار مردم قرار مي دهد.  
وي افزود: انجمن عكس سازمان بسیج هنرمندان كلاس هاي 
آموزشي در سراسر كشور برگزار و علاقه مندان به عكاسي را 
حمايت مي كند. ما در تمامي رده هاي انجمن عكس سازمان 
بس��یج، 7هزار و500 عضو داري��م كه به صورت مس��تمر با 
انجمن هاي اس��تاني و آنها هم با انجمن اصلي در ارتباطند.  
شاهرخ س��پس درباره دوسالانه سراس��ري عكس نور گفت: 
پیشینه اين دوسالانه به سال 1390 باز مي گردد و بیشترين 
میزان استقبال هم در دوره سوم با حدود 16هزار فريم عكس 

ثبت شد.  
وي همچنین درباره دوره چهارم اين دوس��الانه توضیح داد: 
دوسالانه امسال، پروژه محور است و هر عكاس پس از انتخاب 
موضوع، توسط يك استاد راهنمايي مي شود و عكس ها پس 
از ثبت، در فرآيند رقابت قرار مي گی��رد. معرفي ظرفیت ها، 
محرومیت زدايي، شبكه سازي و كشف استعدادهاي جوان از 
جمله اهدافي است كه براي مجموعه سازي  درنظر گرفتیم.   

شاهرخ درباره موضوعات جش��نواره گفت: توانمندي ها و 
شكوه عزت و اقتدار و سازندگي در چهلمین سال تأسیس 
بس��یج، سالم س��ازي فضاي اجتماعي با تروي��ج فرهنگ 
عفاف و حج��اب، نشاط بخش��ي و امیدآفرين��ي در جامعه 
اس��لامي، نقش مادران و همس��ران در هشت س��ال دفاع 
مقدس، دفاع از حرم و تداوم مبارزه با اس��تكبار، بازخواني 
 ارزش ه��ا و آرمان ه��اي انقلاب اس��لامي، س��بك زندگي 
ايراني- اس��لامي، رونق تولید و تروي��ج فرهنگ حمايت از 
كالاي ايراني، خانواده و آسیب هاي اجتماعي، نگاهي نو به 
دفاع عزت آفرين و غیرتمند اقوام مختلف كش��ور و معرفي 
قهرمانان و مب��ارزان بوم��ي و محلي از جمل��ه موضوعات 

امسال است.
مسئول انجمن عكس سازمان بسیج هنرمندان كشور درباره 

اقدامات اخیر انجمن متبوع خود گفت: آماده سازي مجموعه 
»شهیدشناخت« را در دست داريم كه شامل اطلاعات 250 
هنرمند عكاس است كه در بسیج و سپاه فعالیت داشته اند. 
همچنین كتاب هاي »چند فريم پراكنده« )خاطرات شهید 
علي تاج احم��دي( و »از همان بالاها« )چن��د روايت كوتاه 
از زندگي ش��هید گودرزي( در هفته دفاع مقدس رونمايي 

خواهد شد. 
وي درباره دوره چهارم اين دوس��الانه توضی��ح داد: در اين 
دوره، صرفاً پذيراي مجموعه عكس هس��تیم، چون برخي 
تك عكس ها اتفاقي است اما براي مجموعه عكس بايد فكر، 
برنامه ريزي  و تلاش كرد، ضمن اينكه موضوعات انتخابي ما 
هم با مجموعه عكس همخواني بیشتري دارد، البته بنا داريم 

در دوسالانه بعدي، فرآيند جديدي را رقم بزنیم. 
   وي اضافه كرد: فراخوان دوسالانه به زودي از طريق تارنماي 
طرفه هنر منتشر مي شود. مهلت ارسال آثار 20مهرماه و زمان 

افتتاح نمايشگاه 23 آبان ماه امسال است. 
 يوس��ف گرامي دبیر اجرايي چهارمین دوس��الانه سراسري 
عكس نور هم گفت: دوس��الانه امس��ال در دو بخش برگزار 
مي شود؛ بخش نخست مخصوص اعضاي انجمن عكس بسیج 
است كه حدود 100عكاس را ش��امل مي شود اما بخش دوم 
)آزاد( محدوديتي ندارد و در قالب مجموعه عكس )7 تا 12 

عكس( برگزار مي شود. 
س��یدعباس میرهاش��مي، س��یف الله صمديان، اسماعیل 
عباس��ي، حمیدرضا مجیدي و داود عامري اعضاي هیئت 

انتخاب و داوري آثار هستند. 
اختتامی��ه چهارمین دوس��الانه عك��س »ن��ور« در يكي از 

استان هاي محروم برپا خواهد شد. 
اين دوسالانه به همت س��ازمان هنرمندان بسیج با حمايت 
مؤسس��ه رزمندگان اس��لام و بس��یج وزارت ارش��اد برگزار 

مي شود. 

 فراخوان »آيين سخن« راديو ايران 
تمديد شد

فراخ�وان آيي�ن س�خن در رادي�و اي�ران از هم�ه 
ب�ه  و  بس�ازند  ايران�ي  واژه  مي خواه�د  م�ردم 
عن�وان مع�ادل واژه ه�اي فرنگ�ي پيش�نهاد دهن�د. 
 امسال راديو ايران 12 واژه فرنگي را كه پیشنهاد فرهنگستان 
زبان و ادب فارسي است گرفته و روي وبگاه خود به مردم عرضه 
كرده است تا آنها برابر هاي فارسي براي واژه هاي فرنگي بسازند. 
در اين فعالیت فرهنگي و رس��انه اي، فرهنگستان زبان و ادب 
فارسي هم مشاركت دارد. يدالله گودرزي مدير گروه فرهنگ و 
ادب راديو ايران و نماينده معاونت صدا در شوراي زبان فارسي 
گفت: حقیقت اين است كه همه آدم ها مي توانند واژه بسازند و 
وارد زبان كنند در قديم معتقد بودند كه تنها شاعر مي تواند اين 
كار را انجام دهد، اما تجربه نشان داده است هر كسي به شرط 
آگاهي مي تواند واژه جديد بسازد و با استفاده از راه هاي خلاقانه 
آن را وارد زبان كوچه بازار كند. گودرزي افزود: در دوران معاصر 
متأسفانه واژه سازي در زبان فارسي كم اتفاق افتاده كه به خاطر 
توجه نكردن نخبگان و تنبلي اديبان اين اتفاق رخ داده است. 
 

نظارت ضعيف وزارت ارشاد و جولان 
كتاب هاي قاچاق در سايت ها 

برخي س�ايت هاي فروش كتاب، كتاب هايي را كه قاچاق 
هستند يا انتشار آن در كشور ممنوع است، مي فروشند. 
جلال صابري نژاد، مدير مسئول نشر آريترين در گفت وگو با 
باشگاه خبرنگاران جوان، ضمن اشاره به اينكه مسلماً میزان 
فروش در سايت هاي فروش كتاب به اندازه اي نیست كه اعلام 
مي ش��ود، گفت: آمار جامعي از میزان فروش در سايت هاي 
فروش كتاب به صورت ماهانه يا سالانه تهیه مي شود. فروش 
اينترنتي كتاب مي تواند 10 تا 20 درصد روي میزان فروش 
كتاب يك انتش��اراتي تاثیر بگذارد، چون ع��لاوه بر ارتباط 
سريع تر و آسان تر با مخاطب، كتاب بهتر معرفي مي شود و اين 

روش راهي براي معرفي بهتر نويسنده، كتاب و ناشر است. 
وي به لزوم استانداردسازي سايت هاي فروش كتاب اشاره كرد 
و افزود: بايد س��ايت هاي فروش كتاب استاندارد شوند. علاوه 
بر آن اين سايت ها جاي مشخصي براي معرفي كتاب داشته 
باشند و كتاب ها را با اطلاع ناشر بفروشند. برخي سايت هاي 
فروش كتاب بدون اينكه ناش��ر اطلاعي داشته باشد، كتابش 
را مي فروش��ند. برخي هم كتاب هايي را كه قاچاق هستند يا 
كتاب هايي كه انتشار آن در كشور ممنوع است، مي فروشند. 
 

 بررسي سند موسيقي 
در شوراي عالي انقلاب فرهنگي

جلس�ه كميس�يون هن�ر و معم�اري ش�وراي عال�ي 
انقلاب فرهنگ�ي با موضوع بررس�ي پيش نويس س�ند 
موسيقي كش�ور با حضور اعضاي كميس�يون، مديركل 
دفت�ر موس�يقي و هنرمن�دان موس�يقي برگزار ش�د. 
به گزارش فارس، در جلسه كمیسیون هنر و معماري شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي پیش نويس س��ندي كه سه سال پیش 
در كمیسیون هنر و معماري شوراي عالي انقلاب فرهنگي با 
مشاركت تعدادي از هنرمندان موس��یقي تهیه شده، دوباره 
طرح شد و اعضاي كمیسیون و مديركل دفتر موسیقي نظراتي 

را درباره آن بیان كردند. 
 محمدحسین ايماني خوش��خو، رئیس اين كمیسیون گفت: 
براي نخس��تین بار قرار اس��ت قانون و مصوب��ه اي در زمینه 
موسیقي باش��د تا هماهنگي هاي بیشتري در حوزه موسیقي 
فراهم و دخالت هاي افراد و نهادها در موسیقي برطرف شود. 
موسیقي در عرصه هاي مختلف حضور داشته و تاثیرگذار بوده 
اما توجه لازم و شايسته به موسیقي نشده است. پیش نويس 
سند موسیقي كه با همكاري و مشاركت چند نفر از استادان 
و هنرمندان موس��یقي حدود سه س��ال پیش تدوين شد و از 
نظرات هنرمندان و كارشناسان ديگري نیز استفاده شده است 
در تعامل با وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامي و دفتر موسیقي 
و با استفاده از نظر اعضاي كمیس��یون و هنرمندان موسیقي 

نهايي مي شود. 
ايماني در ادامه خاطر نش��ان كرد: تدوين س��ند س��ینما با 
مشاركت و همكاري سازمان س��ینمايي كشور نهايي شد و 
براي بررسي و تصويب به شوراي عالي انقلاب فرهنگي ارائه 

شده و منتظر طرح در شوراي عالي است.

استاد سواد رسانه اي در گفت وگو با »جوان«:

پيش از »اقيانوس آرام« نوجوانان در تلويزيون گم شده بودند

  محمدرضا بيهقي
برنام�ه »اقيان�وس  آرام« ن�گاه جدي�دي دارد و خوب�ي آن 
اي�ن اس�ت ك�ه نوجوان ه�ا را دور ه�م جم�ع كرده اس�ت. 
احمد متین فر كه دوره هاي س��واد فضاي مج��ازي را بومي كرده 
است درباره برنامه »اقیانوس  آرام« با اشاره به اينكه موضوع مورد 
بحث من در اين برنامه نیاز بچه هاي امروز اس��ت، افزود: حوزه اي 
كه نوجوان هاي الان با آن درگیر هستند تعامل با فضاي مجازي و 
مديريت اين فضاست و من نیز در اين زمینه با آنها صحبت كردم 
و رفتارهايش��ان در اين باره بررسي ش��د. در نهايت به اين نتیجه 
رسیديم كه نوجوان ها بتوانند براي خوب انتخاب كردن در اين فضا 

خودشان اقدام كرده و تصمیم بگیرند. 
وي ضمن بیان نقاط ضعف و قوت برنامه »اقیانوس آرام« نیز بیان 
داش��ت: اين برنامه دكوري بس��یار زيبا، نوآوران��ه  و درگیركننده 
داشت، در شرايطي كه اغلب سازندگان براي دكور برنامه هايشان 
خیلي هزينه نمي كنند و ساخت دكور بسیار هزينه بر است، اما در 

اقیانوس آرام اينطور نبود و براي دكورها هزينه شده بود. همچنین 
استوديوي خاصي گرفته شده و مكان خوبي براي ضبط برنامه شان 
انتخاب كرده بودند.  متین فر در ادامه نیز بیان داشت: گفت وگوهايي 
كه در اين برنامه بین مهمان و میزبان صورت گرفت، دو طرفه شده بود 
كه اين نیز از محاسن برنامه است. همچنین در شرايطي كه نوجواني 
در كشور ما رها شده، س��ازندگان اين برنامه بازه سني خوبي را براي 
مخاطبانشان در نظر گرفته اند كه بسیار قابل تقدير است و امیدوارم 
در ادامه راه خسته نشوند.  وي گفت: براي حضور در برنامه اقیانوس 
آرام و حرف زدن درباره سوژه خاص فضاي مجازي بايد نیازمندي هاي 
دخترها و پسرهاي نوجوان را مي دانستم، براي مثال اينكه اين گروه 
سني چه نوع بازي هايي را دوست دارند و حتي چه ايموجي هايی در 
فضاي مجازي با هم رد و بدل مي كنند و... در صحبت با نوجوان ها در 
اين برنامه سعي كردم ادبیاتم شبیه آنها باشد و حس نكردم كه از هم 

دور هستیم. 
 متین فر درباره مش��كلاتي كه در تولید برنامه هايي براي نوجوان ها 
به  وجود مي آيد، گفت: يك س��ازنده در قدم اول براي ساخت چنین 
برنامه اي بايد از يك گروه مش��اوره و كارش��ناس اس��تفاده كند و به 
طور قطع چنین كاري هزينه بر اس��ت. عضو هیئت علمي دانش��گاه 
درباره اينكه تهیه كننده ها و كارگردان ها چه محدوديت هايي براي 
ساخت اينگونه برنامه ها دارند، گفت: صداوسیماي ما سنتي است و 
هنوز ورودي به رسانه تعاملي نداش��ته است، جوان مان در قواره هاي 
بین المللي فكر مي كند و اين مي شود كه قبل از اينكه صداوسیما خبر 
زلزله و سیل را بدهد، مردم چند ساعت قبل اين خبرها را در فضاي 

مجازي ديده اند.

    کتاب

»خدايا اجازه!« به كويت مي رود
نوش��ته  اج���ازه!«   »خداي�ا 
حجت الاسلام و المسلمين غلامرضا 
حيدري ابهري به عربي ترجمه شده 
و قرار است در كويت منتشر شود. 
به گزارش تس��نیم، كت��اب »خدايا 
اجازه!« در قالب پرسش و پاسخ هايي 
كه بین كودكان و خدا شكل مي گیرد، 
تلاش ك��رده كه خدا را ب��ه كودكان 
معرفي كند و نشان دهد كه او خداي 
دعا و زندگي و دنیا و آخرت و بهشت 

و دوزخ است. 
پاس��خ هاي مطرح ش��ده در كتاب 

همگي متكي بر آيات ق��رآن و احاديث اهل بیت)ع( تدوين يافته اس��ت. در 
اين كتاب به 241 پرسش در قالب شش فصل پاس��خ داده شده است، ابتدا 
پرس��ش هايي درباره صفات خدا، دلايل وجود او و پاس��خ به برخي ابهامات 
درباره خدا مطرح مي شود، سپس كتاب به موضوعاتي چون ارزش دعا و آداب 
آن مي پردازد. در ادامه نیز مبحث آفرينش، بهش��ت و جهنم، اخلاق و ساير 

موضوعات مطرح مي شود. 
خدايا! تو چه رنگي هس��تي؟ خدايا! آيا تو هم كتاب مي خوان��ي؟ خدايا! آيا 
مي توانم تلفني با تو حرف بزنم؟ خدايا! چرا به ما هم مثل گوس��فندها لباس 
پشمي نداده اي؟ و خدايا! آيا در بهشت هم مي توانیم اسب سواري كنیم؟ از 

جمله عناوين فصل هاي اين اثر است. 

مصطفي محمدي     ديده بان


